
Aki építeni akarja szocialista hazánkat, 
adjon kezet nekünk 

Impozáns pedagógus-nagygyűlés a Szabadság Filmszínházban 
A pedagógusnapi ünnepsé-

gek a szombaton megtartott 
iskolai megemlékezések után 
vasárnap délelőtt a Szabad-
ság Filmszínházban tartott 
impozáns nagygyűléssel foly-
tatódtak. A hatalmas nézőtér 
megtelt a pedagógusokkal és 
az érdeklődőkkel. 

A megnyitót Nagy István, 
a Hazafias Népfront városi 
bizottságának elnöke mon-
dotta, majd Ladányi Bene-
dek elvtárs, a városi tanács 
v. b.-elnökhelyettese tartotta 
meg ünnepi beszédét. Ismer-
tette az ellenforradalomnak 
az emberek tudatában oko-
zott káros hatásait. Kiemel-
te, hogy 

talán senki nem tehet töb-
bet jövőnk érdekében, mint 
a pedagógus, éppen azért, 
mert az ú j élet legjelentő-
sebb tényezőjén, az ú j em-
ber lelki építésén dolgozik 
és fáradozik. 

Szólt azután a revizionisták 
hazaárulásáról, kétszínű já-
tékáról. ' 

A továbbiakban Ladányi 
elvtárs taglalta a nemzeti ön-
tudat és a proletár interna-
cionalizmus összefüggéseit. 
Hangoztatta, hogy 

a pedagógusoknak legszen-
tebb hivatása ifjúságunkat, 
boldog jövőnk zálogát az 
igaz hazafiság és proletár 
nemzetköziség eszményé-
nek. egymástól elválaszt-
hatatlan egységének, és hú 
szolgálatának szellemében 
nevelni. 
Kifejtette, hogy ami Sze-

geden történt, az szerves ré-
sze volt áz országban leját-
szódó ellenforadalomnak. 

— Bármilyen sajnálatos is, 
meg kell mondani — han-
goztatta —, hogy a szegedi 
pedagógusoknak egy részét 
is — persze, különböző mér-
tékben — felelősség terheli a 
történtekért. Sajnos, voltak 
olyanok, akik az ellenforra-
dalom aktív támogatásával 
kompromittálták a pedagó-
gus nemes hivatását. Ezektől 
a pedagógusok többségének 
el kell határolnia magát. 
Másokat — az események jel-
legének éppen a kritikus 
időben való tisztázatlansága 
olyan válságba sodort, hogy 
jelentős részük még ma sem 
talált teljesen magára. Ezek-
nek az embereknek segíteni 
kell, hogy mielőbb vissza-
nyerjék lelki egyensúlyukat, 

emberi önbecsülésüket, hogy 
bele tudjanak illeszkedni a 
szocializmust építők nagy 
családjába. 

Türelemre, bizalomra, elv-
társi és baráti, emberi se-
gítségre van ezeknek az 
embereknek legnagyobb 
szükségük. Ebben különö-
sen nagy szerep vár a kom-
munista pedagógusokra. 
Ladányi Benedek elvtárs 

ezután rámutatott azoknak a 
pedagógusoknak a szerepére, 
akiket nem zavart meg az el-
lenforradalmi demagógia, 
akik lelkiismeretükhöz, ma-
gasztos hivatásukhoz, elveik-
hez a legnehezebb napokban 
is hűek tudtak maradni. Be-
szédét így fejezte be: 

— Aki építeni akarja a 
szocialista hazánkat, adjon 
kezet nekünk és együttes 
erővél vezessük népünket a 
jólét, a művelődés, a boldo-
gabb élet útján. 

Az ünnepi beszéd után 
Ladányi elvtárs kiosztotta 

a kitüntetett nevelőknek az 
okleveleket és jutalmakat, 

majd az ifjúsági szervezetek, 
a Hazafias Népfront, a 
SZOT. a Nőbizottság, a Bé-
kebizottság, a Vöröskereszt, 
a Pedagógus Szakszervezet, 
a Szegedi Kenderfonógyár. a 
Textilművek és az Újszegedi 
Kender-Lenszövő küldöttsé-
gei köszöntötték a pedagógu-
sokat. 

egkezdődött az országgyűlés 
új ü lésszaka 

Ezután került sor Tölgyesi 
Béla igazgató konferálása 
mellett 

az ünnepség kultúrműsorá-
nak lebonyolítására. 

A gazdag és nagysikerű mű-
sorban a Városi Balettiskola 
táncosai, Nóvák Mária, a Tö-
mörkény-gimnázium III. o. 
tanulója és Havass Miklós, 
a Radnóti Gimnázium III. 
osztályának tanulója szere-
peltek, mint az iskolák fia-
talságának küldöttei. Az 
Egyetemi Énekkar Mihálka 
György egyetemi karnagy 
vezetésével különösen nagy 
sikert aratott. Szabadi Ist-
ván és Pesti Ella, a Szegedi 
Nemzeti Színház művészei-
nek számait is lelkes és for-
ró tapssal köszönte meg a 
közönség. Gazdag líraisággal 
és virtuóz technikával hege-
dült Márffy János, a Zene-
konzervatórium tanára. 

A pedagógusnapi ünnepsé-
gek hangulatos, vidám pe | 
dagógusvacsorával zárultak. 

A Hungária összes termeiben 
este 8 óra körül már nem 
lehetett asztalt kapni, a pe-
dagógusok zsúfolásig megtöl-
tötték a termeket. A pattogó 
zene ütemére záróráig ropták 
a táncot a fiatalok, az idő-
sebbek pedig kvaterkázva 
mesélték a pedagógus-élet 
mindig emlékezetes esemé-
nyeit 

Petőfitelepen is megalakult 
as MSZT-sserveset 

Szegeden, a petőfitelepi 
volt Csúri-féle vendéglőben 
szombaton este népes közön-
ség előtt tartották meg a 
Magyar Szovjet Társaság pe-
tőfitelepi .csoportjának meg-
alakulását. A városi elnök-
ség részéről Komócsin Antal 
elvtárs szólt az egybegyűltek-
hez; ismertette az M S Z T 
feladatait. Közvetlen hangú 
beszéde sokak előtt világos-
sá tette, hogy októberben és 
novemberben, mikor a ma-
gyar és a szovjet nép barát-
sága ellen ágáltak felemel-
kedésünk ellenségei, a nép 
boldogulásának ügyét tá-
madták hátba. 

A meghitt hangulatú gyű-
lésen a Vágóhíd és a hon-

védség vegyes kultúrgárdája 
ötletes, nagy tetszést kiváltó 
számokkal szórakoztatta a 
közönséget, majd a fiatalok-
ból hirtelen összeverbuváló-
dott zenekar muzsikájára éj-
féltájig együttmaradva szó-
rakoztak, táncoltak, énekel-
tek a fiatalok. 

Az MSZT hosszú idő óta 
most tartotta első összejöve-
telét Petőfitelepen. Ennek a 
gyűlésnek a sikere is azt bi-
zonyítja, hogy a dolgozók-
ban elevenen él a Szovjet-
unió népei iránti szeretet, és 
a társaság további munkája 
is sikeres és a dolgozók tá-
mogatásától kísért munka 
lesz. 

(Folytatás a 3. oldalról) 

hon kifizet . béralaptöbblet, 
valamint a vásárlóerő nö-
vekedése több élelmiszer el-
fogyasztását jelenti, amit me-
gint csa'- a mezőgazdasági 
termelés növelésével lehet el-
lensúlyozni, ugyanez érvé-
nyes megfordítva is: 

nines mezőgazdasági ter-
melésnövekedés az ipar se-
gítsége nélkül, 

mert a mezőgazdaság ma-
gárahagyatva nem tud fellen-
dülni. A tervjavaslat vélemé-
nyem szerint felismeri a két 
nagy kérdés közötti összefüg-
gést — hangsúlyozta Bognár 
József. 

Az iparfejlesztés kérdései-
ről szólva rámutatott az ipar-
fejlesztési politika két lehető-
ségére. Az egyik az úgyneve-
zett szélességi fejlesztés, 
amely elsősorban ú j ipar-
ágak létesítését, a másik 
mélységi fejlesztés, amely a 
termelékenység növelését, a 
géppark korszerűsítését je-
lenti. 

Az elmúlt évek során el-
sősorban a szélességben tör-
ténő iparfejlesztést valósítot-
tuk meg — mondotta. — Ma 
helyesnek látszik az, hogy in-

kább a mélységben történő 
iparfejlesztést valósítjuk 
meg, s a hagyománnyal, jó 
szakmunkásgárdával, kiváló 
műszaki emberekkel rendel-
kező, a múltban nemzetközi 
színvonalon termelő ipar-
ágakat — az erősáramú ipar, 

a híradástechnika, a vacuum-
technika és a műszeripar — 
fejlesszük. 

Természetesen nem feled-
kezhetünk meg arról, hogy a 
természetes szaporulat ná-
lunk egy esztendőben száz-
ezer fő. Ez bizonyos mértékig 
szükségessé teszi az ipar szé-
lességben történő fejleszté-
sét is. 

Bognár József ezután a me-
zőgazdaság egyes problémái-
val foglalkozott. 

A tervjavaslat és az egész 
gazdasági helyzet egyik leg-
nagyobb pozitívuma — mon-
dotta —, hogy elősegíti a 
mezőgazdaság belterjes irá-
nyú fejlődését. 

A tervjavaslat helyesen 
oldja me^ az idei gazdasági 
év problémáit, jól késziii 
elő a hároméves tervet, és 
lehetővé teszi az ország ter-
mészeti. gazdasági adottsá-
gaira alapozott fejlődését. 

Részben ezért, részben meri 
a kormány általános politi-
kája iránt bizalommal visel-
tetek, a tervjavaslatot elfo-
gadom és az országgyűlésnek 
elfogadásra ajánlom — fe-
jezte be felszólalását Bognár 
József. 

Juhász Imréné képviselő a 
belügyi és az igazságügyi 
tárca költségvetéséhez szólt 
hozzá. 

A képviselő többek között 
hangot adott a dolgozók ké-
résének : 

szervezzék meg a népbíró-
sági tanácsokat 'a megyei 
bíróságok mellett is, minél 
hamarább. 

Ugyancsak javasolta, hogy 
járjanak el igazságügyi szer-
veink a Nyugatra disszidált 
bűnösökkel szemben is. 

Juhász Imréné képviselő 
felszólalása után az elnöklő 
Vass Istvánné ezután java-
solta, hogy az országgyűlés 
következő ülését kedden dél-
előtt tíz órakor tartsák, és a 
napirenden az 1957. évi költ-
ségvetés és népgazdasági 
terv együttes tárgyalásának 
folytatása szerepeljen. Az or-
szággyűlés a javaslatot elfo-
gadta, majd Vass Istvánná 
bezárta az ülést. 

N. Sz . Hruscsov nyilatkozata 
az USD és a Szovjetunió 

kapcsolatairól 
Hruscsov a múlt héten ame-

rikai újságírókat fogadott, akik-
kel csaknem egy órás beszélge-
tést folytatott. A Reuter jelen-
tése szerint Hruscsov egy kér-
désre kijelentette: „A fő dolog" 
rendezni a kapcsolatokat a vi-
lág minden országa között, „el-
sősorban és legfőképpen az 
USA és a Szovjetunió kapcsola-
tait"; Ennek útja először is a 

kereskedelmi korlátozások meg-
szüntetésén á t vezet . Hruscsov 
hangsú lyoz ta : a szovje t k o r m á n y 
minden, tőle telhetőt megtesz a 
békés egymásme l l en élés érde-
kében. „ E z u t á n is lesz ideológiai 
küzde lem — m o n d o t t a —, de a 
Szovje tunió v é l e m é n y e szer int 
ee mégis csak más , m i n t a há-
ború/ 

Egy k e d v e s t a l á l k o z á s 
tanulságai 

A zt hiszem, a kevésbé 
** érzelmi beállítottságú 

hallgatók szemébe is könny 
szökött a Pjatnyickij-egyUttes 
műsorának legelső számánál, 
amikor — meglepetésül — 
elénekelték a magy Himnuszt. 
Jó félesztendeje únos-úntalan 
felhangzottak a Himnusz 
hangjai. Akkoriban a gyűlö-
let, a sovinizmus parazsának 
szitása céljából ismételgették 
a végtelenségig, — rádióban, 
gyűléseken a lélekmérgezők. 
A szegedi színházban lefolyt 
felejthetetlen előadáson a ba-
rátság, a népek testvérisége, 
a rokoni összetartozás szív-
melegítő érzése csendítette fel 
dallamait a vendégek ajkán. 

Ki tudja miért, de tény, 
hogy számomra százszoro-
san lenyűgöző és meg-
kapó a magyar dal, ha 
más nép közösségéhez tarto-
zó művész tolmácsolja, — 
még akkor is, ha botladozó a 
tolmácsolás, s idegenes a sza-
vak ejtése. Hátmég, ha azt 
tapasztalom, hogy a művész 
fáradtságot nem kímélve, 
nagy szeretettel és lelkesedés-
sel dolgozott azon, hogy min-
den tekintetben tökéleteset 
nyújtson, akár a kiejtés vo-
natkozásában is. Ahogyan 
például a bűbájos Zaharova, 
az együttes szólóénekese tet-
te . . . Csak Török Erzsi leg-
sikerültebb, legátéltebb nép-
dal tolmácsolásával vethető 
össze a szovjet énekesnő tel-
jesítménye; a nemes érzel-
mek ezerszínű skálájának be-
mutatásával, csodálatos haj-
lékonyságú, bársonyos alt 

hangjával az első pillanattól 
fogvást belopta magát a hall-
gatók szívébe. 

A m, talán igazságtalan 
dolog egyeseket ki-

emelni, s egyesekről külön 
megemlékezni, hisz a kórus-
tagok egytől-egyig elsőrangú 
szólistáknak is bizonyultak, a 
műsor folyamán. Mégis, ha 
bármelyikőjük szólószámára 
emlékezünk is vissza, azt kell 
megállapítanunk, hogy a so-
ronkövetkező művész — 
egyéni akaratának töretlen 
kibontása mellett — mindig 
tudatosan ügyelt arra, hogy 
művészi munkája a közös 
produktumot vigye előbbre, s 
a feltűnés-keresésnek, a sztá-
roskodásnak rossz ízeit mér-
téktartásával gondosan ke-
rülje. 

Köszönet a gyönyörűséges 
estéért, a karcsú lányok 
„táncos hajladozásáért", a da-
liás legények férfias, sok 
egészséges humorral gaz-
dagított, viharzó táncaiért, a 
népi hangszerek művészeinek 
lelket-andalító művészetéért. 
A Pjatnyickij-együttes sze-
replése bebizonyította, hogy a 
népi művészet, az egyszerű 
emberek művészete a szelle-
mi gazdagodás kimeríthetet-
len bőségű tárháza. Kuzmin 
elvtárs, az együttes művészeti 
vezetője velünk, szegedi írók. 
kai e szavak kíséretében koc-

cintott poharat: „Az alkotó 
írók és a tolmácsoló művé-
szek együttműködésére és ba-
rátságára". Ahogyan megha-
tottan állingáltam mellette 
poharammal, a különféle ér-
zések között a szégyenkezés 
is hatalmába kerített. Bi-
zony, Ok, a „tolmácsoló'' mű-
vészek sokkal inkább „alko-
tó" művészek mint mi, ma-
gyar írók... A mi „céhünk" 
tagjai közül számosan hagy-
ták cserben ősszel az emberi 
haladást, a népet, a dolgozó 
milliókat szolgáló alkotó-mű-
vészetet, s humánum-ellenes, 
gyűlöletet-szító hangjuknak 
többször mi, szegediek is „be-
dőltünk". 

Toppén ideje, hogy az 
igaz emberség, a szo-

cialista eszmék odaadó szol-
gálatában, az emberi és nem-
zeti haladás és felemelkedés 
művészetének eszközeivel, 
minél szorgosabban munká-
hoz lássunk, hogy a dolgozó 
emberek becsülését és szere-
tetét visszaszerezhessük. Ha-
marosan meginduló kulturális 
orgánumunk minden sorával 
azon kell lennünk, hogy olyat 
alkossunk a magunk terüle-
tén, amilyet a maguk sajátos 
művészetének területén fe-
lejthetetlen barátaink és test-
véreink, a Pjatnyickij-együt-
tes tagjai alkottak. 

D é r E n d r e 

Bolgár kormány- és pártküldöttség 
érkezik hazánkba 

A magyar forradalmi munkás-paraszt kormány és a 
Magyar Szocialista Munkáspárt Központi Bizottsága meg-
hívására kormány- és pártküldöttség érkezik a Bolgár 
Népköztársaságból Magyarországra, hogy megtárgyalja 
a két ország baráti kapcsolatainak és együttműködésének 
továbbfejlesztését. 

A bolgár kormányküldöttség vezetője, Anton Jugov 
elvtárs, a Bolgár Népköztársaság Minisztertanácsának el-
nöke, a Bolgár Kommunista Párt központi bizottságának 
és politikai bizottságának tagja, a pártküldöttség vezetője 
Todor Zsivkov elvtárs, a Bolgár Kommunista Párt központi 
bizottságának első titkára, a politikai bizottság tagja. 

A küldöttség szerdán reggel érkezik Budapestre. (MTI). 

Horváth Imre előadása az MSZMP 
Központi Bizottsága politikai 

előadássorozatában 

Szélesebb 
a Fővámköz 

kövezete 
Szeged forgalmának 80 

százaléka a pályaudvarhoz 
vezető Fővámközön s kör-
nyékén — Szövetkezeti és 
Vasút utcákon — bonyoló-
dik le. Ezen utcák kövezetei 
már évek óta rosszak, elha-
nyagoltalt voltak. Javításu-
kat a III. kerületi tanács már 
október előtt megkezdette, 
elkészítését azonban az ellen-
forradalom meggátolta, és a 
Köztisztasági Vállalat dolgo-
zóinak kitartó munkája kö-
vetkeztében az út javítása 
csak most nyer befejezést. A 
Fóvámköz kövezete rossz ál-
lapota mellett igen keskeny 
volt, ezért a kőlyuktól a Pap-
rikabeváltóig 160 centiméter-
rel megszélesítették. Rend-
behozásuk 380 ezer forintba 
kerül. Az ittlévő veszélyes 
fordulót négysugarú ívvel ol-
dották meg az útépítők. 

A Magyar Szocialista Mun. 
káspárt Központi Bizottsága 
politikai előadássorozatának 
ötödik előadását hétfőn dél-
után tartották a Néphadsereg 
Központi Tiszti Házában. Fe-
hér Lajosnak, az MSZMP 
intéző bizottsága tagjának 

KISZ-bál 
az Újszegedi 
Vigadóban 

Június 8-án, szombaton 
este 8 órai kezdettel az Ú j -
szegedi Vigadó nagytermé-
ben a KISZ városi bizottsá-
ga és központi kultúregyüt-
tese — amelynek ez egyben 
első ismerkedési estje is lesz 
— „KISZ-bál"-at rendez. 

A zenét a Vigadó táncze-
nekara szolgáltatja. Közben: 
táncbemutató, tombola, szív 
küldi, szépségverseny színe-
síti az est programját. A Vi-
gadó többi termeiben kíván-
ság szerinti felszolgálás. 

Részvételi és tombolaje-
gyeket a KISZ-szervezetek 
árusítanak. 

megnyitó szavai után Horváth 
Imre külügyminiszter, az 
MSZMP Központi Bizottságá-
nak tagja tartott előadást „A 
szocializmus és a demokrácia 
nemzetközi összefogása — 
nemzeti függetlenségünk dön. 
tő biztosítéka" — címmel. 

Úttörő kiállítás 
Szegeden 

Űttörő-kiállításra készül 
júniusban a szegedi Uttörő-
ház. 4 szakkörök tagjai be-
mutatják a legjobban sike-
rült alkotásaikat a látoga-
tóknak. A kiállítás anyagát a 
technikai és a képzőművé-
szeti szakkörben készített 
tárgyak alkotják. Különösen 
értékes lesz a rádiós-, a la-
katos- és a fotó-szakkör ki-
állításának anyaga. A hírek 
szerint a kiállításon mintegy 
600 tanulónak a munkáját 
mutatják be. 

— Dr. Linus Paulig ameri-
kai tudós, aki 1954-ben ké-
miai Nobel-díjat kapott, hét-
főn közölte: kétezer amerikai 
tudós felhívást irt alá, melyr 
ben követelik, hogy kössenek 
nemzetközi egyezményt a 
nukleáris kísérletek beszün-
tetésére. 

Ültetik a paprikát 
Sok baj volt az idén a pa-

lántával is. Először a száraz 
hidegek sanyargatták az ap-
rócska növényeket, aztán pe-
dig a hűvös, hideg esők vi-
selték meg a nehezen nö-
vekvő palántákat. Több rösz-
kei, mihályteleki gazdával 
beszélgettünk, akik így pa-
naszkodtak; 

— Ilyen nehezen még soha 
sem neveltünk paprikapalán-
tát, mint az idén. Nem i6 
bánjuk már, ha ideérkezik az 
ültetés ideje, mert a tavasz 
csupa kínlódás volt a papri-
kával. 

. . . és most már valóban 
itt van a paprikaültetés ide-
je. Röszkén, Mihályteleken, 
de Szegeden is — mint más 
paprikatermelő gazdák kö-
rében — most a legnagyobb 
gond: minél előbb ki legyen 
ültetve a palánta. Ha meleg, 

száraz idők lesznek, akkor 
mór locsolni is kell. Aki 
most ülteti paprikáját, meg- > 
menekül a rengeteg vízhor-
dás fáradságos, nehéz mun-
kájától A földek még majd-
nem hogy vizesebbek is a 
szükségesnél. Annak a papri-
kának a gazdája, aki most 
ültet, biztos megeredésre 
számíthat. 

Különben nemigen kell 
erre oktatni a -paprikáso-
kat*. Mostanában Alsóváro-
son, Röszkén és Mihálytele-
ken sem lehet olyan korán 
felkelni, hogy megelőzzük a 
földekre induló paprikaülte.. 
tőket. A kocsikon gondosan 
egymásra illesztett -kole-
szokban* viszik a palántá-
kat, abban a reményben, 
hogy a sok tavaszi munkáért 
majd megfizet a nyári 
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